
Někde možná dvakrát. Když jdou ráno tam a k večeru zpět 

Jak si v obcích a městech čárkuji turisty 
REGION Dajf se spočítat 
turisté? Tak takovou otázku 
jsme sl položili, když jsme 
se z úst starosty Hrčavy 
dozvěděli, že jeho obec s 256 
obyvateli v průměru navurvr 
až 60 tisíc turistů ročně. To by 
znamenalo 164 turistů denně. 

Pokud vyjdeme z toho, že jeden tu
rista utratí na výletě v průměru stov
ku, znamenalo by to, že jsou v regionu 
obce, které vysoce prosperuji díky ces
tovnímu ruchu. Hospody a chaty pras
kají ve švech, neni kde zaparkovat, 
mistni obchody ma ji obrat jako hrom. 
Jestli tomu tak je a kde ano a kde ne, 
musí posoudit mistni. 

V případě, že i přes vysoký počet ná
vštěvníků scházejí odpovídající zisky, 
může být vysvětlení troji. Buď se ne 
všichni do počtu návštěvnosti trefili, 
nebo do míst míří chudí turisté, takzva
ní baťůžkáři, či tam prostě nemaji za co 
tu stovku utratit. 

V podstatě však čísla o návštěvnos
ti jednotlivých obcí příliš velkou vypo
vídací hodnotu nemaji. Mnohdy jsou 
opravdu spekulativní, což nepopírají 
i sami starostové. Koho vůbec počítat 
mezi turisty? Toho, kdo vystoupí v obci 
z vlaku a má na zádech batoh? Nebo 
jde jen o místního, kterému se nechtě
la tahat taška v rukách? Kolik je na akci 
s návštěvností třeba pět tisíc lidí domá
cích hostů? A jak se vůbec dají sečíst 
takzvaní jednodenní turisté, kteří pro
jdou po kopcích katastr tři vesnic? 

Mrstostarosta je spokojený 
Místostarosta Jablunkova Petr 

Gawlas uvedl, že byl mile překvape
ný, když se do počítání turistů pono
řil. "Vyjel jsem si data z lčka, z kultur
ních akcí včetně Gorolského svátku 

ročně. To dělá v průměru 80 turistů 
denně.'' 

Podle něj je to pěkná cifra a podilí se 
na ni i řada sportovních klání, jako jsou 
třeba běhy, na které přijedou sportov
ci z celé republiky. Konkrétně do infor
mačního centra zašlo z nějakého důvo
du loni 4 200 lidi. 

Denně tisíc houbafů 
V Mostech je nejnavštěvovanější Ski 

areál. Dělá to 30 až 40 tisíc platících ná
vštěvníků za rok. "Naše Gorolské tu
ristické informační centrum navštíví 
ročně více než 10 tisíc lidi. Tady se to 
počítá na počítadle a lze to tedy doložit. 
Z ubytovacích knih vyplývá, že se u nás 
rekreuje odhadem 7 tisíc lidi ročně. Ale 
ubytovaný zajde zároveň do Ski areálu 
a navštíví i dřevěnku," vypočítával sta
rosta Mostů Josef Szotkowski. 

Co se týče pěších turistů nebo cyk
listů a houbařů, jejich počet by byl 
podle Szotkowského spekulativní. 
,,Vždyť jen v houbařské sezoně jsme 
napočítali více než 200 osobních aut 
zaparkovaných v obci. Připočítejte 

k tomu vlaky a autobusy. Pak se denní 
návštěvnost vyšplhá na vice jak tisíc 
osob," podotkl starosta. Do Mostů tak 
míří podle odhadů obce zhruba 170 
návštěvníků denně. 

Dolnr l.olnná sl turisty poěftá 
Dolní Lomná hlásí okolo 80 tisíc ná

vštěvníků za rok. Cifra zahrnuje 14 re
kreačních středisek, 1 500 chatařů 

a chalupářů, sportovní a kulturní akce, 
dva lyžařské areály, cyklostezky, lyžař
ské běžecké stopy, kemp, muzea, ví
ceúčelové hřiště včetně bruslení, tělo
cvíčnu, prales Mionší včetně vyjížďky 
na koních, dále Kamenitý, Velký Polom 
- Kamenná chata, cukrárnu a pekárnu, 
restaurace. ,,A pak jsou tu tři tábory pro 

AKCE. Největší počet lidí odjinud za
vítá za zajímavé kulturní akce. 
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ani do součtu nedávala," uvedla sta
rostka Dolní Lomné Renata Pavlinová. 

Z velkých akci v Dolní Lomné lze 
u;ést Vozatajské závody (asi 7 tisíc ná
vštěvníků), Slezské dny (S tisíc návštěv
níků) a Jarmark (7 tisíc návštěvníků). 
Do pralesa Mionší zavítá ročně okolo 
15 tisíc lidí a do muzea zhruba deset 
tisíc. Podle počtu nocí ve 14 střediscích 
odhaduje obec 21 500 osob za rok. Těch 
bez ubytování, kteří vyrazí na houby, 
do restaurací, vyjedou si na kole, na in
line bruslich či v zimě na běžkách a po
dobně, může být 28 tisic ročně. Přepo
čítáno na jeden den, činí návštěvnost 
obce zhruba 200 lidi. 

Hrtava tipuje I podle odpadu 
Starosta Hrčavy Petr Staňo pozna

menal, že obec si návštěvnost zjišťu
je na základě průměrné návštěvnosti 
okolních infocenter, počítáním hostů 

Podle něj nejvíc turistů zavítá ke kaplič
ce a kostelu. "Z těchto zvláštních počtů 
si troufám bez velké statistické chyby 
říct, že na Hrčavu zamíří 50 až 60 tisíc 
turistů ročně," konstatoval Staňo. To 
dělá v průměru 164 turistů na den. 

Vendryňský starosta 
Popelkou 

"Samotný úkol mi přišel složitější, 
než jaký dostala Popelka - do rána pťe
brat hrách od popele," odepsal nám 
ohledně dotazu na počet turistů v obci 
starosta Vendryně Rudolf Bilko a dodal: 
,,Věru nemám tušení, kolik turistů na
vštíví za rok Vendryni, ani nevím, koho 
za turistu považovat a jak je počítat. Ne
jsme totiž klasickou turistickou desti
nací se spoustou ubytovacích zařízení, 
kde se pak sleduje počet přenocování 
z důvodu poplatku z ubytování. U nás 
je akorát hotel Vitality, kde bývá měsíč
ně okolo tisíce přenocování." Dodal, že 
v naprosté většině to jsou však účast
níci různých konferencí a sportovních 
podniků. Někteří z nic~ se sice projdou 
po Vendryni, netuší však, zda je lze po
važovat za turisty. 

"Také si nejsem jistý, zda za turisty, 
kteří navštíví Vendryni, můžu pÓčítat 
ty, kteří jdou z Kozince na Ostrý a zasta
ví se u dvou informačních tabuli - "Za 
krásami vendryňské přirody" - na ka
tastru obce. Nebo ty, kteřijedou do hor 
dále na Jablunkovsko a Slovensko, dají 
si oběd v motorestu a přitom si trochu 
prohlédnou Vendryni. Někteří se zase 
jen tak projedou po značených cyklo
stezkách, nebo pěšky jdou například 
po červené značce z Třince na Čantori
ji," uvedl Bilko s tim, že nějaký konkrét
nější údaj na obci neexistuje. 

Nlkdo evidenci nevede 
Zjistit, kolik přesně turistů přijiždi 
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Bukovec ani Ttiín 
turisty nepotftá 

Podle starostky Bukovce Moniky 
Czepczorové si v obci evídenci turismu 
nevedou. "Návštěvnost Bukovce jsme 
si nikdy nezjišťovali. Osobně si mys
lim, že je u nás nejnavštěvovanější nej
východnější bod ČR a také areál Kem- 1 
paland." 

Adekvátní průzkum návštěvnos

ti ze strany turistů se v českém Těšíně 
nedělal. Podle odboru školství a kultu- I 
ry lze pouze odhadovat, že jsou to de
sítky tisíc lidí ročně. Jen největší kul
turní, společenské nebo sportovní akce 
jsou lákadlem pro tisícovky turistů 

denně. Například u Fortuna běhu je to 
každoročně více než patnáct set běžců 
z Česka, Polska a dalších zemí, někdy 
i mimoevropských. Mezinárodní filmo
vý nebo divadelní festival také mohou 
počítat denně se stovkami až tisícov
kami přespolních návštěvniků, obdob
né je to v případě Svátku tří bratří, Be
nefice p~d modrým těšínským nebem 
a dalších. 

"Město se každým rokem snaží uvést 
do života nějakou novínku pro turisty. 
Letos to bude zvláštní aplikace do chyt
rých telefonů s popisem nejzajímavěj
ších pamětihodností a vycházkových 
a turistických tras," uvedl místostaros
ta Stanislav Folwarczny. 

Bystftce: turisté 
versus návitivníd 

Starosta Bystřice Ladislav Olšar 
sdělil, že podle jeho odhadu navštíví 
ročně Bystřici asi 2 tisíce pravých turis
tů. ;,v podstatě se však dá říct, že turis
ty spočítat nejde. Stačí se však postavít 
přes víkend na nádraží, když je hezky, 
a uvidíte, kolik lidí k nám jezdi. Zájem 
je především o naše kopce, bazén 
a sportovíště. Jenže jsou to ti praví tu-
iot ? . i" r 
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Místostarosta Jablunkova Petr 

Gawlas uvedl, že byl mile překvape
ný, když se do počítání turistů pono
řil. .~yjeljsem si data z lčka, z kultur
ních akcí včetně Gorolského svátku 
či jarmarku a vyšlo mi, že do Jablun
kova zavítá asi 30 tisíc návštěvníků 

sKe oezecKe stopy, kemp, muzea, ví
ceúčelové hftště včetně bruslení, tělo
cvičnu, prales Mionší včetně vyjížďky 
na koních, dále Kamenitý, Velký Polom 
- Kamenná chata, cukrárnu a pekárnu, 
restaurace. ,,A pak jsou tu tři tábory pro 
děti, které jsou každoročně v Lomné, 
kdy letos ještě jeden pftbude. To už jsem 

Hltava tipuJe I podle odpadu 
Starosta Hrčavy Petr Staňo pozna

menal, že obec si návštěvnost zjišťu
je na základě průměrné návštěvnosti 
okolních infocenter, počítáním hostů 
na kulturních akcích, z parkovného 
a podle nárůstu odpadu na Trojmezí. 

po červené značce z Třince na Čantori
ji," uvedl Bilko s tím, že nějaký konkrét
nější údaj na obci neexistuje. 

Nlkdo evidenci nevede 
Zjistit, kolik přesně turistů přijíždí 

do Třince, není možné. Nikdo tuto eviden
ci není schopen vést. V Městském infor
mačním centru si vedou statistiku cizin
ců, kteří centrum navštíví. "Není možné 
zpovídat každého návštěvníka, který tam 
vejde, jestli je turista nebo místní," vysvět
luje Sárka Szlaurová. Proto tyto údaje ne
vypovídají o tom, kolik turistů do města 
přijelo. Ne všichni turisté také navštěvu
jí informační centrum. Naopakvelká část 
návštěvníků je z řad místních. V MIC se 
totiž např. prodávají lístky v předprodeji 
na kulturní a sportovní akce. 

Co říkají statistiky informačního cen
tra? Loni ho navštívilo měsíčně v prů
měru 1271 osob, z toho bylo 20 cizinců. 
Celkově loni zaznamenali 2S1zahranič
nich návštěvníků MIC. Celkem využilo 
služeb MIC loni 16 937 osob. Přes 1S 
tisíc jich přišlo osobně, 1681 osob po
žadovalo informaci telefonicky, nebo 
emailem. Ve srovnáni s rokem 2012 vy
užilo služeb centra o 6S8 osob vice. 

Nýdek- možná 
bude ěfslo větší 

Jak zmínil starosta Nýdku Jan Ko
nečný, i on se pokoušel šalamounsky 
odpovědět na naši údajně záludnou 
otázku. "Myslím si, že nic nepřeženu, 
když uvedu 200 tisíc turistů. Vychá
zím z toho, že na rozhlednu vystoupl 
v průměru SS tisíc turistů ročně, hodně 
je i takových, kteří na rozhlednu vůbec 
nejdou, ale Čantoryji (Nýdek) navšti
v!. Jenže Nýdek neni jen Čantoryje, ale 
spousta dalších míst, mezi která patři 
Sošov, Ostrý, strategické místo Filip
ka a centrum obce," zmínil Konečný. 
V Nýdku je více než 200 chat a chalup. 
"Možná, že to číslo bude ještě vyšší, ale 
buďme při zemi a nechejme to na zmí
něných 200 tisících," sdělil Konečný. 
Návštěvnost Nýdku se tedy pohybuje 
okolo SSO turistů za den. 

tů .• ~podstatě se však dá říct, že turis
ty spočítat nejde. Stačí se však postavit 
přes víkend na nádraží, když je hezky, 
a uvidíte, kolik lidi k nám jezdi. Zájem 
je především o naše kopce, bazén 
a sportoviště. Jenže jsou to ti praví tu
risté? Spíše bych je nazval návštěvníky 
obce. tim pádem bych v počtu přitvrdil 
na S tisíc lidi ročně," zmínil Olšar. 

V Hrádku láká hlavně Flllpka 
Jelikož se v Hrádku nachází několik 

atraktivních turistických tras, napři

klad mimořádně frekventovaná stezka 
na Filipku, Ostrý, cyklostezka a nově 
vzniklé dvě nordic walking trasy, je 
obec hojně vyhledávaná turisty. Lidé 
zamítl i do historické lokality Belko, 
což je nádherné místo s peřejemi v ka
ňonu Olzy a zaniklým tvrzištěm ze 14. 
století. Další zajdou na turistickou 
chatu Hrádek na Gruni či k nově posta
vené zvoničce sv. Isidora. Jiní zavítají 
do vesnického muzea. 

"Belko navštíví asi 8 tisíc turistů 
ročne. Většina z nich přijede na kole. 
Chata Hrádek měla v loňském roce 
10 800 ubytovaných. Kromě toho 
ve směru na Filipku projde ročně 
dalších zhruba 7 tisíc turistů. Ve 
směru na Ostrý je frekvence turistů 
menši, odhadem 3 tisíce osob ročně. 
Data z tzv. kvalifikovaných odha
dů jsme čerpali od majitelů restaura
cí v Belku, na Chatě Hrádek a na Fi
lipce. Další podpůrná data lze zjistit 
na základě počtů logů na hrádeckých 
keškách," uvedl starosta Hrádku Ro
bert Borski. 

Dodal, že návštěvnost Hrádku lze 
nově odhadovat také poměrně kuriózní 
metodou: obec zřídila na stezce na Fi
lipku 6 velkokapacitních odpadkových 
košů, které turisté kompletně napl
ní odpadky během 14 dnů. "Troufnu si 
říci, že turistická cesta na Filipku patři 
k těm nejexponovanějším na území 
Jablunkovska. Když všechna čísla se
čteme, dostaneme se k hodnotě 29 tisíc 
turistů ročně," doplnil Borski. To dělá 
skoro 80 lidi denně. (JAG, RD, HS) 


